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]شهروند[ با نظر وزارت ورزش و توافقی که با جیانی اینفانتینو، رئیس فیفا انجام شده است،  درنهایت تصمیم گرفته شد انتخابات فدراسیون فوتبال بعد از استعفای تاج به جای هجدهم اردیبهشت 1399 
زودتر از موعد مقرر و در روزهای پایانی  سال جاری برگزارشود. اخیرا هم هیأت رئیسه فدراسیون زمان انتخابات را بیست وپنجم اسفند 1398 تعیین کرده است و پروسه ثبت نام از نامزدها نیز از تاریخ سی ام 
دی 1398 تا هفتم بهمن 1398 به مدت هفت روز خواهد بود. به این ترتیب تمام افرادی که قصد دارند برای ریاست فدراسیون فوتبال ثبت نام کنند، فقط در این بازه زمانی هفت روزه وقت دارند مدارک خود 
را به دبیرخانه مجمع انتخاباتی ارایه بدهند. اما حالا سوال مهمی که جامعه فوتبال ایران به دنبال رسیدن به جواب آن بوده و گمانه زنی درباره آن هم شروع شده، این است »چه کسی جانشین مهدی تاج 
خواهد شد؟« با اینکه هنوز زمان ثبت نام از نامزدها شروع نشده است، اما از روزی که مهدی تاج به صورت رسمی از ریاست فدراسیون به خاطر سکته قلبی و شرایط سخت جسمانی استعفاداد، شایعات 
زیادی درباره حضور چهره های مختلف در انتخابات فدراسیون بر سر زبان ها افتاده است. در این مطلب گزینه های احتمالی را که گفته شده است احتمال دارد برای ثبت نام به دبیرخانه مجمع مراجعه کنند، 
بررسی کرده ایم. البته روی این مسأله هم باید تأکید کنیم که تمام این مواردی که به آن اشاره می شود، با بررسی تحولات و شایعات و شنیده های غیررسمی است و ممکن است نام های دیگری هم برای 
حضور در انتخابات ثبت نام کنند. قبل از بررسی گزینه های احتمالی البته باید یک نکته را در نظر داشته باشید، اینکه هر کسی که می خواهد نامزد ریاست فدراسیون فوتبال باشد، باید 10 فرم معرفی نامه از 
اعضای مجمع بگیرد. با توجه به اینکه مجمع فدراسیون معمولا بین 70 تا 75 نفر است ، در بهترین حالت رقابت برای ریاست بین هفت نامزد خواهد بود. برخی از مدیران هم اصلا ممکن است وارد پروسه 

ج شوند. انتخابات شوند، اما نتوانند 10 فرم تاییدیه لازم و مهم را از اعضای مجمع بگیرند و همین ابتدای کار از گردونه رقابت خار

گمانه زنی »شهروند« درباره کاندیداهای ریاست فدراسیون فوتبال

یک صندلی و هفت مدعی
 تاکید دوباره AFC بر منع ایران 

از میزبانی در لیگ قهرمانان
کنفدراسیون  مسابقات  کمیته  ]شهروند[ 
برگزاری  به  تصمیم  شرایطی  در  آسیا  فوتبال 
مسابقات نمایندگان ایران در کشور ثالث گرفته 
است که تاعصر دیروز همه منتظر تصمیم نهایی 
کمیته اجرایی AFC در این رابطه  بودند. البته چهار 
و  استقلال  سپاهان،   پرسپولیس،   باشگاه 
شهرخودرو به همراه فدراسیون فوتبال با ارسال 
نامه رسمی به نهاد حاکم بر فوتبال آسیا به صورت 
رسمی اعلام کرده بودند در صورتی که هیأت اجرایی 
این تصمیم کمیته مسابقات را تصویب کند، آنها از 
لیگ قهرمانان آسیا انصراف خواهند داد.  پس از 
پاسخ تمام اعضا به سوال کنفدراسیون درنهایت 
AFC تصمیم نهایی را با توجه به رأی گیری صورت 
گرفته اتخاذ  کرد.  اگرچه سایت کنفدراسیون فوتبال 
آسیا هیچ اعلام رسمی در این باره انجام نداد اما 
 AFC سایت های عربی معتبر که وابستگی زیادی به
هم دارند بر تثبیت حکم قبلی صحه گذاشتند. 
که  کرده  اعلام  باره  این  در  عربستان  الریاضیه 
از  بعد  را  ایران  رسما  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون 
بررسی های دوباره از میزبانی در لیگ قهرمانان آسیا 
منع کرده است. این اتفاق در حالی رخ داد که مسعود 
سلطانی فر، وزیر ورزش صبح روز گذشته ضمن 
کمیته  و  شیخ سلمان  عملکرد  از  شدید  انتقاد 
مسابقات کنفدراسیون فوتبال آسیا به صراحت 
اعلام کرد که ایران کشور امنی است و نباید مسائل 
سیاسی در فوتبال دخالت داده شود و به دنبال 
حاشیه  عربی  کشورهای  و  آمریکا  کارشکنی 
خلیج فارس چنین تصمیمی علیه ایران گرفته شود. 
سلطانی فر حتی پارافراتر هم گذاشت و از طریق 
وزارت امورخارجه کارشکنی  کویتی ها را پیگیری کرد.  
رضا صالحی امیری، رئیس کمیته ملی المپیک هم از 
طرف دیگر با ارسال نامه ای رسمی به شیخ احمد 
به  آسیا  المپیک  شورای  ریاست  الصباح،  الفهد 
سیاست غیرورزشی و فوتبالی علیه ایران اعتراض 
کرد و خواهان توصیه این مقام ورزشی به مسئولان 
AFC برای تجدیدنظر در تصمیم  اخیر شده است. 
این تلاش ها اما ظاهرا هیچ کدام نتیجه نداده و حالا 
باید دید تصمیم فدراسیون فوتبال در این خصوص 
استقلال، پرسپولیس،  تیم  چهار  آیا  چیست. 
شهرخودرو و سپاهان از لیگ قهرمانان 2020 انصراف 
خواهند داد؟ اگر این اتفاق بیفتد )که احتمالش زیاد 
است، چه سرنوشت و محرومیت هایی در انتظار 
فوتبال ایران خواهد بود؟ باید منتظر ماند و تحولات 

در این خصوص را نظاره کرد. 

ینه وزارت ورزش است؟ یمی؛ گز کر
حسن کریمی، مدیرعامل و 
رئیس هیأت مدیره شرکت 
اماکن  نگهداری  و  توسعه 
ورزشی کشور یکی از مدیرانی 
درباره  شایعاتی  که  است 
احتمال حضور او در انتخابات 
سر  بر  فوتبال  فدراسیون 
زبان ها افتاده است. برخی ها 
کریمی را نامزد مورد حمایت 
جوانان  و  ورزش  وزارت 
قلمداد می کنند. با این حال، 
تجربه انتخابات فدراسیون 
در سال های گذشته هم به خوبی نشان داده است مدیرانی که گفته 
شود تحت حمایت وزارت ورزش هستند، با استقبال اعضای مجمع 
عمومی روبه رو نمی شوند و شانس کمی برای موفقیت در انتخابات 
دارند، به همین ترتیب اگر شایعات درباره نامزدی رئیس شرکت 
توسعه و نگهداری اماکن ورزشی در انتخابات ریاست فدراسیون به 
حقیقت تبدیل شود،  این اتفاق تنها در شرایطی رخ خواهد داد که 
سبد رأی او تضمین شده باشد و مطمئن شود که با اقبال مجمع 

روبه رو خواهد شد.

آجورلو؛ به دنبال جبران 4  سال قبل
از  یکی  آجورلو  مصطفی   
فوتبال  نظامی  مدیران 
اخیر  سال های  در  ایران 
بوده که در اردیبهشت ماه 
1395 رقابت را در انتخابات 
به  فوتبال  فدراسیون 
از  که  او  مهدی تاج باخت. 
انتخابات  در  خود  پیروزی 
مطمئن بود، تنها 15 رأی از 
را  مجمع  رأی   73 مجموع 
پایان  در  و  به دست آورد 
مصاحبه ای  در  انتخابات 
تند یاسر  هاشمی رفسنجانی و وزارت اطلاعات را متهم به حمایت 
از مهدی تاج و دخالت در فدراسیون کرد. او در این چهار سال هم 
گفته  حالا  و  بود  تراکتور  باشگاه  مدیرعامل  مقطعی  برای  فقط 
می شود یکی از گزینه های احتمالی برای انتخابات ریاست فوتبال 
خواهد بود. او تاکنون هیچ اظهارنظری درباره برنامه های انتخاباتی 
خود نداشته است، ولی همان طور که گفته شد شایعات حکایت 

از این مسأله دارد که نگاهی ویژه به انتخابات خواهد داشت.

نبی؛ بازگشت آقای دبیرکل؟
 مهدی محمدنبی سال ها 
در  دبیـــرکل  به عـــنــــــــوان 
فدراسیون  فوتبال کار کرده 
است و پس از جدایی از این 
در  مدتی   برای  مجموعه 
بــاشگــــاه های  اتحــــادیـــه 
فوتبال فعال بود و سپس 
هیأت مدیره  عضویت  به 
در  درآمد.  پرسپولیس 
و  بارها  گذشته  دو سال 
بارها شایعه مدیرعاملی او 
در این باشگاه در رسانه ها 
ح شد و خودش هم علاقه بسیار زیادی  و شبکه های اجتماعی مطر
به رسیدن به این صندلی داشت، اما درنهایت با وجود داشتن 
حامیان قدرتمند به این سمت نرسیده است. البته بعد از برکناری 
ساکت از دبیرکلی فدراسیون در آذرماه 1397 به علت بازنشستگی 
شایعه شد که نبی برای دبیرکلی به مهدی تاج پیشنهاد شده که 
رئیس سابق فدراسیون زیر بار این انتخاب نرفت. حالا نبی به 
صورت نامحسوس به نظر می رسد که تحولات مربوط به انتخابات 
فدراسیون را زیر نظر خواهد گرفت. او یا برای ریاست فدراسیون 
قدرتمند  ائتلافی  گزینه  دو  یا  یک  با  یا  کرد  خواهد  ثبت نام 

دبیرکلی  به عنوان  آنها  پیروزی  صورت  در  تا  تشکیل می دهد 
فدراسیون برسد. گفتنی است نبی روی حمایت وزارت ورزش، 
اتحادیه باشگاه ها و علی کفاشیان برای این انتخابات حساب 
ویژه ای باز می کند و قطعا یکی از چهره های خبرساز  و تأثیرگذار در 

هفته های آینده منتهی به انتخابات خواهد بود.

دادکان؛ به یاد روزهای خوب
 محمد دادکان. همه آنهایی 
که فوتبالی هستند، قبول 
دارند که اگر او برای انتخابات 
ریاست فدراسیون فوتبال 
هیچ  بدون  کند،  ثبت نام 
بـــعدی  رئیــس  تـــردیــدی 
بود.  خواهد  ایران  فوتبال 
فیـزیولوژی  گــــروه  استـــاد 
تربیت  دانشکده  ورزشی، 
ورزشـــی  عــــلـــوم  و  بـــدنـــی 
بهشتی  شهید  دانشگاه 
یکی از بهترین روسای تاریخ 
فدراسیون فوتبال بوده است و در دوره مدیریتی او شاهد تحولات 
مثبتی در فوتبال بودیم. البته چند موضوع بسیار مهم درباره حضور 
او وجود دارد. نخستین مسأله این است که خودش تمایلی برای 
ورود به این عرصه نشان نداده و از طرفی دیگر برای رئیس شدن 
قوانین سفت وسختی دارد که بعید است وزارت ورزش و دولت با او 
همراهی داشته باشند. تأکید دادکان روی استقلال فدراسیون عملا 
باعث ایجاد اختلافات اساسی با مدیران ورزش می شود. همه به یاد 
با  اختلافاتش  بود،  ایران  فوتبال  رئیس  او  که  دوره ای  در  دارند 
محمدعلی آبادی، رئیس وقت سازمان تربیت بدنی به تعلیق فوتبال 
ایران منجر شد. در دوره های اخیر هم بارها از او خواسته شد به 
فوتبال برگردد، اما روی این مسأله تأکید کرد تا زمانی که این فوتبال 
سیاسی و دولت در آن تصمیم گیر باشد، حاضر نیست دوباره نفر 
اول این فوتبال باشد. این مدیر در تمام سال های اخیر هم علیه 
وزرای ورزش و مسئولان موضع گیری هایی تند داشته و خصوصیات 
مدیریتی منحصربه فرد خود را دارد. با این حال، مورد احترام جامعه 
فوتبال و ورزش است و مردم هم از او حمایت خواهند کرد. بحث 
بعدی درباره او بازنشستگی است که باید دید عضویت او در هیأت 
علمی و مدرک تحصیلی دکتری می تواند باعث شود برای او مجوز 
حضور در انتخابات فوتبال را بگیرند یا خیر. البته این اتفاق در 

شرایطی رخ خواهد داد که خود دادکان بخواهد وارد گود شود. 

عزیز محمدی؛  سردار فوتبال می آید؟
 سردار عزیزمحمدی در دور 
کفاشیان  ریاست   اول 
در فدراسیون فوتبال نایب 
رئیس  و  او  دوم   رئیس 
سازمان لیگ بود و الان چند 
سالی می شود که در اتحادیه 
ایران  فوتبال  باشگاه های 
مدیری  او  است.  مستقر 
بازنشسته است، اما گفته 
ایثارگری  علت  به  می شود 
شرایط حضور در انتخابات را 
عزیز  داشت.  خواهد 
محمدی در هر دو دور گذشته انتخابات فدراسیون هم یکی از 
نامزدهای ریاست  بود که هیچ وقت نتوانست حمایت حداکثری 
مجمع را به دست بیاورد و در دور قبلی تنها 6 رأی به او داده شد! حالا 
باید دید او این بار هم تصمیم می گیرد در انتخابات برای سومین بار 
پیاپی ثبت نام کند یا به سمت حمایت از مدیران دیگر برای قرار گرفتن 
در چارت مدیریتی خواهد رفت. او با کاظم اولیایی،  سردار آجورلو، علی 
فتح الله زاده، مهدی محمدنبی، حتی علی کفاشیان و چند مدیر دیگر 
ارتباط بسیار نزدیکی دارد و احتمال دارد از تیم آنها شاهد ثبت نام یک 
یا دو نامزد در ریاست فدراسیون باشیم. براساس برخی دیگر از 
شایعات این احتمال هم وجود دارد که علی فتح الله زاده با حمایت 
عزیزمحمدی در انتخابات ریاست فدراسیون ثبت نام کند. البته 

هنوز تصمیم قطعی برای این ائتلاف گرفته نشده است. 

رئیس کنونی هم احتمالا هست
 اعضای کنونی هیأت رئیسه 
هم  فوتبال  فدراسیون 
بدون هیچ تردیدی نقشی 
انتخابات  در  تأثیرگذار 
پیش روی فوتبال خواهند 
قرائن  و  شواهد  و  داشت 
نشان می دهد که قطعا یک 
انتخابات  در  گزینه  دو  یا 
حیدر  داشت.  خواهند 
دوم  نایب رئیس  بهاروند، 
تاج  استعفای  از  بعد  که 
سرپرست فدراسیون شد، 
یکی از گزینه های احتمالی برای ثبت نام در انتخابات خواهد بود. 
البته او به علت بازنشستگی با موانع بزرگی برای رئیس شدن روبه رو 
خواهد شد. گفته می شود بهاروند و اطرافیانش منتظر تصمیم 
هیأت دولت درباره تصویب اساسنامه فدراسیون فوتبال که سال 
1390 تدوین شد، هستند. اگر هیأت دولت تصویب کند انتخابات 
طبق این اساسنامه برگزارشود،   قانون اشاره ای به بازنشستگی 
نکرده و تنها محدودیت سنی زیر 65 سال را برای حضور در انتخابات 
دارد که بهاروند به این طریق می تواند برای ریاست ثبت نام کند. 
البته اگر وزارت ورزش، نهادهای نظارتی و نمایندگان مجلس جلوی 
این اتفاق را نگیرند. سرپرست کنونی فدراسیون تا به امروز هیچ 
اظهارنظری درباره حضورش در انتخابات در رسانه ها انجام نداده  

است.

دوباره انتخابات و دوباره عزیزی خادم
شهاب  می رسد  نظر  به   
از  یکی  خادم  عزیزی 
چهره های تأثیرگذار انتخابات 
مدیر  این  باشد.  فوتبال 
قطعا  و  دارد  46 سال 
جوان ترین چهره انتخابات 
دور  در  او  بود.  خواهد 
ریاست  نامزد  هم  گذشته 
بود و برای ثبت نام بیش از 40 
فرم  مجمع  اعضای  از  نفر 
معرفی نامزد ریاست را به نام 
او ثبت کرده بودند. کمیته 
برگزاری انتخابات به سوابق مدیریتی او ایراد گرفت و تأکید کرد که 
10 سال سابقه مدیریت ندارد و به همین ترتیب صلاحیت او برای 
انتخابات احرازنشد. جالب اینجاست که تمام اعضای هیأت رئیسه 
که از مجمع رأی اعتماد گرفتند، گزینه های مورد حمایت او بودند. این 
مدیر هم درنهایت با مهدی تاج ائتلاف و مقدمات پیروزی او در 
انتخابات را فراهم کرد. منتهی تاج بعد از پیروزی به وعده خود برای 
دادن پست دبیرکلی یا نایب رئیسی دوم به عزیزی خادم عمل نکرد و 
این دو نفر در مقابل هم قرار گرفتند. حالا به نظر می رسد مشکل 
سابقه مدیریتی عزیزی  خادم در سال های اخیر با مدیرعاملی او در 
شرکت ها حل شده و اگر باز هم موانع بزرگی در مسیر او قرار داده 
نشود و جلوی حضورش در انتخابات را به دلایل مختلف نگیرند،  او 
هم یکی از گزینه های اصلی ریاست خواهد بود که شانس زیادی برای 
پیروزی در انتخابات دارد. البته تجربه اتفاقات چهار سال قبل باعث 
می شود این بار عزیزی خادم که حمایت بسیاری از اعضای مجمع و 
هیأت رئیسه را هم دارد،  یک یا دو گزینه دیگر را هم وارد انتخابات کند تا 
اگر به هر دلیلی مانع حضور او در رقابت ریاست شدند،  گزینه مورد 
حمایتش به ریاست فدراسیون برسد. آنهایی که اتفاقات مدیریتی 
فدراسیون فوتبال را دنبال می کنند، روی این مسأله تأکید دارند که 
رئیس بعدی یا شخص عزیزی خادم خواهد بود یا گزینه مورد حمایت 
او. به این ترتیب به احتمال بسیار زیاد در تیم مدیریتی چهار سال 
آینده فوتبال کشور یکی از نام های تأثیرگذار شهاب الدین عزیزی 
خادم خواهد بود. او چهار سال عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال 
بود و در هیأت مدیره باشگاه استقلال و پیکان هم سابقه کار دارد. در 
سال های اخیر هم یکی از اعضای هیأت مدیره شرکت پتروشیمی 
شازند بوده است و ارتباطات گسترده ای هم در دولت و مجلس و 

دستگاه های اجرایی دارد.

سوژ ه روز

عمان، برانکو را از چنگ ایران درآورد
هفته های  در  ایوانکوویچ  برانکو  ]شهروند[ 
اخیر مذاکرات خوبی با سفیر ایران در کرواسی و 
سرمربیگری  برای  فوتبال  فدراسیون  مدیران 
تیم ملی ایران انجام داده بود، همه چیز هم برای 
اعلام رسمی این خبر فراهم بود، منتهی پیشنهاد 
بر  مبنی  مربی  این  به  فوتبالی  مدیران  عجیب 
انعقاد قرارداد 3 ماهه با مبلغ 200 هزار یورو عملا 
شد.  مذاکرات  در  ایوانکوویچ  ناامیدی  باعث 
سایر  بررسی  کروات  سرمربی  درنهایت 
و  داد  قرار  کار  دستور  در  را  خود  پیشنهادات 
سرانجام با فدراسیون فوتبال عمان برای هدایت 
تیم ملی فوتبال این کشور به توافق رسمی و نهایی 
رسید و خبر این اتفاق هم روز گذشته به صورت 
اعلام  عمان  فوتبال  فدراسیون  سوی  از  رسمی 
شد. با منتفی شدن حضور برانکو در تیم ملی ایران 
حالا همه منتظر تعیین تکلیف نیمکت تیم ملی  و 
ویلموتس  مارک  جانشین  مشخص شدن 
هستند. طبق اخبار منتشرشده در رسانه ها از بین 
علی دایی و امیر قلعه نویی یک نفر سرمربی خواهد 
شد. البته بد نیست بدانید قلعه نویی یک شرط 
بسیار سخت در حاشیه مذاکرات برای مدیران 
فدراسیون گذاشته و اعلام کرده در شرایطی حاضر 
است سرمربی شود که همزمان هدایت سپاهان را 
هم برعهده داشته باشد. باشگاه سپاهان هم 
البته با رفتن او به تیم ملی مخالفت کرد. به همین 
ترتیب علی دایی که قبلا مذاکرات مثبتی با مدیران 
فدراسیون برای سرمربیگری انجام داده بود، به 

اصلی ترین گزینه تبدیل شده است. 

واکنش

پایان شماره 7 جنجالی 
در پرسپولیس

باشگاه پرسپولیس اعلام کرد 
که برای احترام به علی پروین، 

پیراهن شماره 7، او را برای 
همیشه بایگانی خواهد کرد و 

دیگر هیچ بازیکنی آن را نخواهد 
پوشید. این در حالی است که 

براندائو جونیور در فصل جاری و 
سروش رفیعی در سال گذشته، 

آن را بر تن داشت اما سرانجام 
خ ها تصمیم گرفتند که این  سر

لباس را برای همیشه به موزه 
باشگاه بسپارند. این پیراهن 
پس از خداحافظی علی پروین 
یکی از شماره های جنجالی در 

باشگاه پرسپولیس بود. 
بازیکنانی چون حمید استیلی، 

حامد کاویانپور و حمید علی 
عسگری نیز آن را در اختیار 

داشتند اما هرگز نتوانستند 
توانایی واقعی خود را با پیراهن 

علی پروین ارایه کنند. با این 
حال حضور سروش رفیعی در 

لیگ شانزدهم و درخشش او با 
پیراهن شماره 7 باعث شد تا 
پس از سال ها یک بازیکن در 

اندازه  این لباس ظاهر شود اما 
درنهایت ناکامی براندائو جونیور 

سبب شد تا باشگاه 
پرسپولیس تصمیمی جدید 

بگیرد. البته این در حالی است 
که پیش تر نیز به صورت 

غیررسمی پیراهن علی پروین 
بایگانی شده بود. علی پروین 

اسطوره هفتادوسه ساله 
خ ها از سال 1349 تا 1366  سر
پیراهن پرسپولیس را بر تن 

داشت. 

تاریخ سازی فرزانه 
فصیحی در صربستان

فرزانه فصیحی که چند ماهی 
است برای پیگیری تمریناتش و 

همچنان بالابردن آمادگی خود 
به صربستان سفر کرده و در 

باشگاه پارتیزان بلگراد کار خود 
را دنبال می کند، به هدف بزرگی 

که برای خود ترسیم کرده بود، 
رسید. رکورددار دوی سرعت 

ایران که رویای حضور در 
مسابقات جهانی داخل سالن را 
داشت، بعد از رکوردشکنی چند 

هفته قبل خود بار دیگر 
توانست در مسابقات آزاد 

صربستان رکورد دوی 60 متر 
ایران را جابه جا کند. فصیحی 

چند هفته قبل در همین 
صربستان رکورد دوی 60 متر 

ایران را به 7.32 رسانده بود، اما 
همچنان 2 صدم ثانیه تا کسب 

ورودی مسابقات جهانی فاصله 
داشت. در شرایطی که چیزی تا 

پایان کار فصیحی در صربستان 
باقی نمانده بود و او دیروز در 

یکی از آخرین مسابقات خود 
شرکت کرد، رکورد 7.29 ثانیه به 

نام دختر باد ایران ثبت شد. 
ثبت این رکورد یعنی کسب 

ورودی جهانی از سوی فرزانه 
فصیحی به عنوان اولین 

ملی پوش زن دوومیدانی در 
ایران که با ثبت نهایی این رکورد 

به وسیله فدراسیون جهانی 
رسمی خواهد شد. 


